
www.sharghdaily.com پنجشنبه۲
۲۴  آبان  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره ۴۹۷۵

مواضع رئیس مجمع تشخیص 
FATF مصلحت نظام درباره

صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظــام، می گوید: 
۴۰ بنــد اف ای تی اف در کشــور در حال 
اجراســت. به گزارش فــارس، آیت االله 
صــادق آملی لاریجانی در جمع فعالان 
اقتصــادی بخش خصوصــی گفت: با 
وجود تحریم ها، اف ای تی اف و سوئیفت 
اثرگذاری خاصــی نــدارد. از ۴۲ قانون 
اف ای تی اف ۴۰ مورد آن در کشــور اجرا 
می شــود. آملی لاریجانــی یادآور شــد: 
اف ای تی اف بیش از ۴۰ مورد را شــامل 
می شــود و یک قرارداد هم نیست، یک 
کار اقدام مشترک است. ما همه قوانین 
آن را نداریم و از ۴۲ مورد ۴۰ مورد آن در 

کشور در حال انجام است.
او افزود: بر حسب تدبیر رهبر انقلاب، 
اگر هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام اشــکالی در مصوبات 
مجلــس از نظــر سیاســت های کلی یا 
مغایــرت با آنهــا بداند، موضــوع را به 
شورای نگهبان اعلام می کند، مطابق بند 
۲ اصل ۱۱۰ قانون اساســی که موضوع 
کلی  اجــرای سیاســت های  در  نظارت 

ابلاغی را پیش بینی کرده است.
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام بیان کرد: سیاســت های کلی نظام 
و موضــوع نظــارت بــر آن از مهم ترین 
بند  قانون اساســی اســت.  بخش های 
اول از اصــل ۱۱۰ که وظایف و اختیارات 
رهبــری را تدوین می کند، بــه موضوع 
تدوین و ابلاغ سیاست های کلی از سوی 
رهبــر انقلاب اشــاره دارد و در بند دوم 
نظارت بر اجرای آنها را ذکر کرده است. 
در دیگر بندهای این اصل دیگر وظایف و 

اختیارات رهبری ذکر شده است.
آملی لاریجانــی ادامــه داد: رهبری 
نظــارت بر اجــرای سیاســت های کلی 
نظام نســبت بــه قوانین و مقــررات را 
که این سیاســت ها ریل اجرائی کشــور 
محسوب می شوند، بر عهده شورای عالی 
نظارت در مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام ســپرده اند. اگر مصوبات اشــکالی 
با سیاســت ها داشته باشــند، به شورای 
تــا به عنوان  نگهبــان ارجاع می شــود 
تطبیق نداشــتن بــا قانــون اساســی به 

مجلس عودت داده شود.
او با بیان اینکــه مجلس حق ندارد 
قوانینــی را کــه مغایر با سیاســت های 
کلی نظام اســت، تا قبل از اصلاح ابلاغ 
کند، ادامــه داد: این یک مانع اساســی 
اســت که با سیاســت های کلــی نظام 
مخالفت کنند، یعنی نمی توانند قانونی 
تصویب کنند که مخالف سیاســت های 
کلی نظام باشد. یعنی ضمانت اجرائی 
مجلس  مصوبات  دربــاره  صد درصدی 

وجود دارد تا مغایر سیاست ها نباشند.

سردار شفائی خبر داد
کشته و دستگیرشدن ۱۱ 

تروریست در ۴۸ ساعت اخیر 
در سیستان وبلوچستان

سخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای 
امنیت قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه 
گفت: در ۴۸ ساعت اخیر چهار تروریست 
مزدور وابســته به اسرائیل کشته  شدند، 
هفت نفر دســتگیر و پنج نفــر دیگر نیز 
خود را تســلیم نیروهای امنیتی کردند. 
به گزارش ایســنا، ســردار احمد شفائی 
اظهار کرد: رزمایش عملیاتی شــهدای 
امنیت قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه 
با مشــارکت یگان هــای صابرین، نیروی 
و  بالگــردی، جنگال  تکاور،  مخصوص، 
یگان های مردم پایه و رده های بســیج و 
یگان هایی از فراجای اســتان و رده های 
اطلاعاتــی از جملــه اداره کل اطلاعات 
استان، سازمان اطلاعات سپاه و فراجای 

استان همچنان در حال انجام است.
او افــزود: در ادامه ایــن رزمایش به 
فضــل الهی بــا انســجام و هماهنگی 
نیروهــای اطلاعاتی و عملیاتی رزمایش 
و همراهی و مســاعدت ستودنی مردم 
شریف استان، در ۴۸ ساعت اخیر تعداد 
چهار تروریســت مزدور وابسته به رژیم 
صهیونیستی به هلاکت رسیدند و هفت 
نفــر از عوامل خود فروخته دســتگیر و 
پنــج فریب خــورده نیز خود را تســلیم 
ســخنگوی  کردند.  امنیتــی  نیروهــای 
رزمایش عملیاتی شــهدای امنیت تأکید 
کرد: رزمایش عملیاتی شــهدای امنیت 
در مناطــق از قبل اعلام شــده با هدف 
امنیت  بــه  استحکام بخشــی  و  تقویت 
پایدار در حال اجراســت و فرماندهان و 
زمینی  نیروی  قــدس  قرارگاه  رزمندگان 
سپاه با عزم جدی و راسخ تا تحقق کامل 
اهداف رزمایش به عملیات خود ادامه 

خواهند داد.

حمیدرضا به گذر: در حاشــیه جلســه هیئت دولت و زیر باران برخی از 
اعضای کابینه و حاضر در جلسه دیروز در جمع خبرنگاران حاضر شدند 
و به ســؤالات اصحاب رســانه پاســخ دادند. ســید عباس عراقچی، وزیر امور 
خارجه، در پاســخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا برنامه ای برای مدیریت تنش با 
آمریکا وجود دارد، بیان کرد: این سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران است 
که ما اختلافاتی را با آمریکا داریم که بسیار اصولی و مبنایی است. ممکن است 
حل شدنی نباشــد، اما باید مدیریت کنیم تا هزینه ها و تنش ها کاهش پیدا کند. 
این کاری اســت که همیشــه انجــام می دهیم. وی در ادامه در پاســخ به این 
پرســش که آیا کماکان کانال ارتباطی عمان بین ایران و آمریکا وجود دارد، بیان 
کرد: کانال های تماس بین ما و آمریکایی ها همچنان وجود دارد. احمد میدری، 
وزیــر تعاون کار و رفــاه اجتماعی هم بــا اعلام اینکه متناسب  ســازی حقوق 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی از امروز آغاز و احکام جدید آنها صادر می شود،  
افزود: این دهک ها هر ســال براســاس اطلاعات روز بررســی می شود. از سال 
گذشــته بودجه ای برای کالابرگ الکترونیکی اختصاص داده نشده است. زهرا 
بهــروزآذر، معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری هم با تأکید بر اینکه 
تشــکیل کلینیک حجاب هیچ ارتباطی به دولت ندارد، افزود: این موضوع هیچ 
ارتباطی به دولت ندارد و شــکل گیری آن در دولت تصویب نشده است. وی با 
اشــاره به اینکه موضــوع حجاب یک موضــوع تربیتی اســت و باید در درون 
خانواده ها شروع شود، تصریح کرد: ما حتما در برنامه خود داریم که خانواده ها 
فرزندان خود را متقاعد کنند، حجاب را انتخاب کنند. نباید با این موضوع شبیه 
موضوعــات دیگر برخورد کنیم که موجب وهن اســلام و وهن موضوع امر به 
معروف و نهی از منکر اســت. غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشــاورزی نیز 
دربــاره وضعیت عرضه و قیمت گوشــت قرمز و مــرغ توضیحاتی ارائه کرد و 
گفــت: گوشــت تنظیم بــازاری بــه میزانی کمی از نیــاز تأمین می شــود و به 
فروشگاه ها داده می شود، اما در عرض نیم ساعت تمام می شود. وی ادامه داد: 
قیمت مرغ کیلویی زیر ۹۲ هزار تومان اســت. دو هفته قبل بیشتر بود، اما الان 
کمتر شــده اســت. محســن پاک نژاد، وزیر نفت هم درباره تأمین ســوخت در 
زمســتان، بیان کرد: مدیریت ســوخت زمســتانی برای منازل و مراکز صنعتی 
خواهیم داشت. گاهی تا ۸۰ درصد سوخت در بخش خانگی مصرف می شود، 
ولی تلاش می کنیم تا حد ممکن بخش های دیگر دچار مشکل نشوند و بخش 
صنعت با حداقل چالش مواجه شــود.همچنین عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد 
با اشاره به کنترل قیمت ارز و سکه، گفت: بانک مرکزی در قضیه کنترل نرخ ارز 
و دلار خوب عمل کرد. ســکه به خاطر انس جهانی که ۲۰۰ دلار کاهش قیمت 
داشــت، نزولی شد. قیمت سکه در ایران هم به دلیل افزایش انس جهانی بود 
که با کاهشی شدن آن، نرخ سکه در ایران نیز کاهش یافت. وی همچنین اعلام 
کرد که وام ازدواج در شبکه بانکی در حال پرداخت است. علاءالدین رفیع زاده، 
رئیس ســازمان اداری و استخدامی کشــور نیز با اشاره به اینکه اطلاعات همه 
نیروی انسانی دولت اعم از استخدام شده و رابطه استخدامی از جمله شرکتی 
و قــراردادی و نظایر آن را از ابتدای آذر ماه ســال جــاری جمع آوری می کنیم،  
افــزود: پــس از گرفتن اطلاعــات درخواســتی از دســتگاه های اجرائی، بانک 
اطلاعات کارمندان دولت را که به شکل و شیوه ای با مجموعه دولت همکاری 
می کنند، در اختیار خواهیم داشــت که می تواند منبعی برای تصمیمات دولت 
باشد. محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، با تأکید بر 
اینکــه دیدگاه دولــت وفاق ملی برقــراری گفتمان و گفت وگوی سیاســی در 
دانشــگاه ها در چارچوب قانون اســت. وی درباره فعالیت سیاسی و اجتماعی 
دانشــجویان و انتشار اخباری از اخذ تعهد از دانشجویان برای ادامه فعالیت و 
تحصیــل، تصریــح کرد: نه؛ اخــذ تعهدی در کار نیســت. فعالیت هــا باید در 
چارچوب قانون باشــد و دیدگاه دولت دکتر پزشــکیان و دیدگاه رهبری هم این 
است که گفتمان و گفت وگوی سیاسی در دانشگاه ها در چارچوب قانون جاری 
باشد. محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی هم با اشاره به اینکه با اتصال 
سیســتم بانکی ایــران و روســیه از این پــس کارت هــای بانکــی ایرانیان در 
ای تی ام های کشــور روسیه قابل استفاده اســت، توضیح داد: سیستم کارتی ما 
شــتاب است. سیستم کارتی روسیه نیز سیمز است. ما این دو سیستم را به هم 
وصل کردیم. از لحاظ فنی به هم وصل شده اند. کارت هر ایرانی در ایران قابل 
اســتفاده در بانک های روســیه خواهد بود. این مرحله اول است. مرحله دوم 
ان شــاءاالله چند مــاه دیگر محقق می شــود، کارت هــای روســیه ای ها نیز در 
ای تی ام های ایران قابل اســتفاده خواهد بود. مرحله ســوم نیز که سال آینده 
خواهــد بود کارت هــا روی پوزها هم قابل اســتفاده خواهد بــود. عبدالکریم 
حســین زاده، معاون رئیس جمهور در امور توســعه روستایی و مناطق محروم 
کشــور نیز با تأکید بر اینکه اقتصاد پایدار را به مناطق روســتایی برمی گردانیم، 
گفت: در حوزه اشــتغال بخش کشاورزی ظرفیت های گســترده ای در مناطق 
مختلف کشــور داریم. در بخش کشــاورزی در قطع دســت کســانی که سود 
اساسی را می برند و اجازه نمی دهند کشــاورزان سود واقعی را ببرند، کوتاهی 

نخواهیم کرد.

رئیس جمهوری وعده داد  ماجرای رفع فیلترینگ در جلسه آتی شورای عالی فضای مجازی بررسی شود

 امروز و فردای رفع فیلترینگ
اخبار گزارش

خبر

سیـاستسیـاست

وحیده کریمی: در حالی که گمانه زنی ها از احتمال رفع فیلترینگ در آینده نه چندان دور خبر می دهند، 
هنوز نه تنها خبری از اجماع در شــورای عالی فضای مجازی در این زمینه نیســت، بلکه حتی خبری 
رســمی مبنی بر غلبه مخالفــان فیلترینگ بر اراده مافیای فروش فیلترشــکن ها هم وجود ندارد. در 
شــرایطی که پزشــکیان به همراه کابینه اش تــوان مضاعفی برای تحقق وعــده رفع فیلترینگ خود 
گذاشــته، نتیجه جلسه سه شنبه شب حاصلی در بر نداشــته و دیروز در حاشیه جلسه هیئت دولت 

وعده بررسی را به جلسه آتی شورای عالی فضای مجازی حواله داده است.
هرچند دیروز مسعود پزشکیان همچنان بر تحقق وعده خود تأکید کرد اما با بیان اینکه فیلترینگ 
قرار بود مشــکلی را از کشــور حل کند، اما علاوه بر بدترکردن شــرایط، موجب ایجاد رانت خواری در 
فروش فیلترشکن و ایجاد نارضایتی برای مردم نیز شده است، گفت: طرح دولت برای رفع فیلترینگ 
به معنای رهاکردن فضای مجازی نیســت، بلکه موجب توسعه و تقویت حکمرانی و استفاده بهینه 

مردم از آن خواهد شد.
رئیس جمهور در جلســه صبح دیروز هیئت دولت تصریح کرد: نتایج ارزیابی های علمی و تحلیل 
اثرات اجتماعی فیلترینگ نشــان می دهد که هیچ یک از اهداف این طرح محقق نشده، بلکه مضرات 
و مشــکلات دیگری نیز ایجاد کرده، اما تعجب آور اســت که ما همچنان درباره ادامه این روند پرضرر 

و بی نتیجه اصرار داریم.
البته رئیس جمهــور نیم نگاهی هم به مواضــع حامیان ادامه فیلترینگ داشــت و با بیان اینکه 
طرح دولت برای رفع فیلترینگ به معنای رهاکردن فضای مجازی نیســت، بلکه موجب توســعه و 
تقویت حکمرانی و استفاده بهینه مردم از آن خواهد شد، افزود: بنای دولت توسعه آموزش و تولید 
محتواهای فرهنگی به ویژه برای نوجوانان و جوانان و نیز افزایش خدمات دولتی بر بســتر شبکه های 
اجتماعی اســت که منجر به اســتفاده بهینه از اینترنت خواهد شد. پزشکیان همچنین با بیان اینکه 
دولت به دنبال ایجاد نگاه مشترک با دیگر نهادهای حاکمیتی درباره رفع فیلترینگ است، بر ضرورت 
تســریع در اجرای مصوبه جلسه شورای عالی فضای مجازی و تشکیل کارگروه ویژه به منظور بررسی 
ابعــاد مختلف این موضوع، رفع دغدغه ها و نگرانی ها در این زمینه و ارائه نتیجه به جلســه بعدی 
این شــورا برای تصمیم گیری نهایی تأکید کرد. درحالی که انتقادات به ادامه فیلترینگ رو به گسترش 
اســت، دیروز ادامه وضعیت نابســامان فیلترینگ سبب شده حجت الاســلام سیدحسن خمینی هم 
زبان به انتقاد بگشــاید و بگوید: «برای چاپ ۵۰۰ جلد کتاب، ممیزی سخت گیرانه اعمال می شود، اما 
همان کتاب به صورت فایل پی دی اف به طور وسیع منتشر می شود. امروز بحث بر سر بودن یا نبودن 
فیلترینگ مطرح اســت، اما در همین شــرایط قریب ۵۰ میلیون نفر عضو تلگرام هستند!». در این بین 
معــاون پارلمانی رئیس جمهور هم با اشــاره به آخرین اقدامات دولــت در موضوع فیلترینگ گفت: 

موضوع فیلترینگ در دست اقدام است و ان شاءاالله به زودی حل می شود.
 

هیچ مافیایی توان ایستادگی در مقابل وفاق مردم ایران را ندارد، هیچ مافیایی
دیروز فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت، هم که در روزهای گذشــته بارها برای تبیین مواضع 
دولت برای رفع فیلترینگ تلاش کرده، بار دیگر با اشاره به مسئله فیلترینگ، گفت: رفع مسدودسازی 
یا فیلترینگ و ضابطه مند شدن آن از روز اول در دستور کار قرار گرفت و در حال پیگیری است. درباره 
طرح دولت برای ارائه به شورای عالی فضای مجازی گفت وگو کردیم اما در نهایت کارگروهی مسئول 
بررســی آن شــد. امیدوارم که با تصمیم کارگروه به سمت ضابطه مند  شدن فضای مجازی برویم. او 

تأکید کرد: هیچ مافیایی توان ایستادگی در مقابل وفاق مردم ایران را ندارد، هیچ مافیایی.

ماجرای مافیای فروش فیلترشکن ها
ماجرای مافیای فیلترشــکن ها زمانی پررنگ شد که معاون حقوقی رئیس جمهور بر نقش پر رنگ 
آنها در ممانعت در به نتیجه رســیدن رفع فیلتر تأکید کرد که البته همان زمان جلال رشیدی کوچی 
درباره اظهارات معاون حقوقی رئیس جمهور مبنی بر ممانعت فیلترشکن فروش ها از رفع فیلترینگ، 
گفــت: بعید می دانم که مافیای فیلترشــکن بخواهد در برابر رفع فیلترینگ آن هم به دلیل مســائل 
مالی مقاومــت کند. نماینده مجلس یازدهــم، اظهار کرد: باید دولت و رئیس جمهور که بیشــترین 
اعضا را در شــورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی فضای مجازی دارند و رئیس جمهور رئیس 
این شوراهاســت، تصمیم قاطع بگیرند و پیش از آنکه مافیای مالی مانع رفع فیلتر شــود، روند رفع 
فیلترینگ را پیش ببرند. او افزود: برخی اشــخاص حقیقی و حقوقی در این شــوراها حضور دارند که 
به دلیل آنکه فهم دقیقی از فضای مجازی و رســانه و مردم ندارند، مخالف رفع فیلترینگ هستند و 
در تلاش اند فیلترینگ اســتمرار داشته باشــد، بنابراین نباید فضا را با عنوان مافیا و کارشکنی مافیای 

فیلترشکن فروشی مبهم کرد.

بررسی رفع فیلترینگ در کمیته ویژه شورای عالی فضای مجازی
به هر حال جلســه اخیر شــورای عالی فضای مجازی اگرچه بدون نتیجه در رفع فیلترینگ پایان 
گرفت، اما گفته شــده «جلسه شورای عالی فضای مجازی، عصر سه شنبه (۲۱ آبان ۱۴۰۳) به ریاست 
«مســعود پزشــکیان»، رئیس جمهور، در نهاد ریاســت جمهوری برگزار شد و گزارشــی از نارضایتی 
اجتماعی در این جلســه مورد بررســی و مطالعه دکتر پزشکیان قرار گرفت. به گزارش صبح صادق، 
به نظر می رســد دستگاه مربوطه گزارش مفصلی از نارضایتی مردم از «وضعیت اسف بار اینترنت» و 
«فیلترینگ گسترده» آماده کرده و به دســت رئیس جمهور رسانده است. طرح جدید و جامع وزارت 
ارتباطات برای رفع فیلترینگ به همراه هشــت طرح قبلی، برای بررســی کارشناسی به کارگروه ویژه 
هدایت و تصمیم گیری در این زمینه به جلسات بعدی شورا موکول شد. با این اوصاف به نظر می رسد 
رفع فیلترینگ از آنچه فکر می کنیم، به مردم ایران نزدیک تر شده است. همچنین به گفته محمدامین 
آقامیری، دبیر شورای عالی فضای مجازی، درباره جلسه سه شنبه گذشته شورای عالی فضای مجازی 
با حضور رئیس جمهور، «در این جلســه گزارش هایی درباره رونــد فیلترینگ و تأثیرات آن بر جامعه 
بررسی شده است. همچنین یکی دیگر از موضوعاتی که در این جلسه مورد توجه قرار گرفته، بحث 
کیفیت شبکه اینترنت و مشکلات آن بوده است». آقامیری با بیان اینکه مرکز ملی فضای مجازی پیرو 
وعده رئیس جمهور از حدود ۴۰ روز پیش، فراخوان هایی به دســتگاه های عضو شورای عالی داده بود 
تا این دســتگاه ها نظرات، دیدگاه ها و طرح های اجرائی خود را درباره سیاست های مسدودسازی ارائه 
دهند، گفت: «چندین دستگاه و نهاد نظرات خود را در این باره ارائه داده بودند که در این جلسه، ضمن 
ارائه مصوبات پیشین و اسناد بالادستی درباره سیاست های مسدودسازی، نظرات دستگاه ها نیز برای 

اعضای محترم شورای عالی تشریح شد».
رســیدن به اجماع و در نهایت اعلام و اجرای تصمیمی که ماه هاســت ســبب ناخشنودی افکار 
عمومی شده و کسب وکار و  زندگی بسیاری را با چالش جدی مواجه کرده، همچنان کاری سخت اما 
ممکن است و فقط با حرکت در مسیر وفاق و همراهی دلسوزان مملکت با دولت امکان پذیر است. 
هرچند تلاش ها ادامه دارد اما رسیدن به هدف گاهی بسیار دور و گاهی بسیار امیدوارکننده و نزدیک 
اســت. حال باید منتظر جلسه هفته آینده نشست تا نتیجه بررسی نهایی این موضوع مشخص شود. 

البته اگر زمینه رفع فیلترینگ آماده و رضایت همه ارکان سیستم اجرائی کشور جلب شده باشد.

 شرق : جلســه علنی  روز گذشــته مجلس، یک مصوبه مهم 
داشــت و بهارستان نشــینان بالاخــره با کلیــات و جزئیات 
گزارش کمیســیون اقتصادی درباره لایحه پیوست اصلاحی 
موافقت نامــه تجــارت آزاد بین جمهوری اســلامی ایران و 

جمهوری عربی سوریه  موافقت کردند.
بعد از پایان نبرد و عملیات نظامی در مقابله با داعش  در 
سوریه، بحث بازســازی و حضور اقتصادی ایران مطرح شد. 
البته ایران در بسیاری از مواقع در منطقه از قافله بهره مندی 
اقتصادی جا مانده است و به همین خاطر برای رفع خلأهای 
موجود، موافقت نامه تجارت آزاد بین ایران و ســوریه تنظیم 
و  نهایی شــده اســت. طبق قانون، هر توافق نامه ای باید در 
مجلس به تصویب برســد که همین موضــوع، توافق میان 
ایــران و ســوریه را به صحن علنی بهارســتان برد؛ جایی که 
از یک ســو جریان رادیکال فرصت را بــرای حمله دوباره به 
برجام مغتنم شــمردند و نتیجه گرفتنــد هیچ توافق نامه ای 
لازم و ضروری نیست و از سوی دیگر نمایندگان اذعان کردند 
بعد از ســال ها جنگ و هزینه و البته تقدیم شــهدای ایرانی، 

اکنون وقــت حضور پررنگ ایران در بازســازی 
و فعالیت اقتصادی در این کشــور اســت و این 
حداقل سهم ایران از ســال ها جنگ در سوریه 

خواهد بود.
بنابرایــن، طبــق ماده واحــده ایــن لایحه، 
پیوســت اصلاحی موافقت نامه تجــارت آزاد 
بین جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی 
سوریه مشــتمل بر یک مقدمه و شش ماده به 
شرح پیوست، تصویب و اجازه مبادله اسناد آن 

داده می شود:
تبصــره ۱- در اجــرای ایــن موافقت نامه و 
اصلاحــات بعدی آن رعایت اصــول ۷۷، ۱۲۵ 
و ۱۳۹ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران 

الزامی است.
تبصره ۲- از نظر دولت جمهوری اســلامی 

ایــران، مقام ناصب موضوع بند ۲ ماده ۴ پیوســت اصلاحی 
موافقت نامه باید از اتباع کشوری باشد که در زمان انتصاب با 

هر دو طرف متعاهد روابط سیاسی داشته باشد.

خروجی ای از موافقت نامه ها نمی بینیم
پیش از تصویب نمایندگان، گزارش کمیســیون اقتصادی 
درباره لایحه پیوست اصلاحی موافقت نامه تجارت آزاد بین 
جمهوری اســلامی ایران و جمهوری عربی سوریه در صحن 
علنی مجلــس قرائت شــد و موافقان و مخالفــان به بیان 

نظرات خود پرداختند.
محمدرضــا صباغیان، نماینده بافق در مجلس شــورای 
اســلامی، در مخالفــت بــا لایحه پیوســت اصلاحــی این 
توافق نامــه گفت: از موافقت نامه هــای تجاری، به خصوص  
با ســوریه، اســتقبال می کنیم اما خروجی ای از توافق نامه ها 

نمی بینیم.
وی گفت: موافقت نامه های تجاری برای همه کشــورها 
لازم اســت و ما باید از آن استقبال کنیم، به ویژه کشور سوریه 

که برای ایــران جایگاه مهمی دارد و هزینــه پرداخت کرده 
است. الان کشورهای دشمن به سوریه سرازیر شدند و طبیعتا 

برای ما مهم است.
وی بــا تأکید بر اینکه علت مخالفت من  این اســت که ما 
خروجی ای از اینهــا نمی بینیم، گفت: اصولا ما موافقت نامه 
امضــا  و در مجلس عهدنامــه تأیید می کنیــم، ولی بعدها 

هیچ گونه خروجی ای ندارد.
صباغیــان در ادامه افــزود: در خصــوص کدام یک  از این 
موافقت نامه ها به مجلس گزارش داده شــده است؟ ما چه 
خبــری از این موافقت نامه ها داریــم؟ چند مورد از آنها اجرا 
شــده و چند مورد اجرا نشــده؟ چند درصد اجرا شده؟ اصلا 

دولت توجهی کرده یا نکرده است؟

 نباید جا بمانیم
رضــا حاجی پــور، نماینده آمــل نیز در تذکــری گفت: ما 
در مجلــس باید این اجازه را بدهیم کــه بتوانیم از امکانات 
و ظرفیت های ســوریه بهره مند بشــویم. ایران روابط بســیار 

عمیقی با کشور سوریه دارد؛ باید از ظرفیت هایی که امروز در 
کشور سوریه وجود دارد، استفاده بکنیم.

وی گفــت: در کشــور ســوریه می توانیــم در حوزه های 
دانش بنیان، کشــاورزی، مســکن، پل ســازی، معدن، احداث 
نیروگاه و ... فعالیت داشــته باشیم و باید این موافقت نامه را 
امضا  کنیم. حاجی پور با بیان اینکه ظرفیت های اقتصادی ما 
را همه شما  می دانید، نگذارید  جا بمانیم، ادامه داد: با توجه 
به اینکه کشــورهای دیگر و همسایگان  تلاش می کنند  از این 
ظرفیت ها امروز به نفع خودشــان استفاده  کنند، ما نیز نباید 

جا بمانیم.

وقتی در سوریه شهید دادیم، باید در اقتصادش هم باشیم
نماینده مردم تهران در مجلس نیز با تأکید بر لزوم حضور 
اقتصادی ایران در کشورهای هم پیمان مانند سوریه، خواستار 
گســترش همکاری ها و تسهیل تجارت در پروژه های مختلف 

اقتصادی شد.
ایزدخــواه با اشــاره به تلاش هــای ایران در کشــورهای 

هم پیمان گفت: «وقتی در کشورهایی  همچون سوریه هزینه 
کرده ایم و شــهید داده ایم، چرا نباید در بازارها و اقتصاد این 
کشــورها حضور داشــته باشــیم؟». وی با تأکید بر ضرورت 
حضور ایــران در پروژه هــای عمرانی، زیربنایی، تأسیســاتی، 
معدنی و ریلی این کشــورها  افزود: «این امر نیازمند تسهیل 
تجارت اســت تــا بتوانیم بهره بیشــتری از ایــن همکاری ها 

ببریم».
نماینــده مردم تهران همچنین بــه اهمیت تجارت آزاد و 
پیمان های دوجانبــه تجاری و بازرگانی اشــاره کرد و گفت: 
«این حداقل اقدامی اســت که باید انجام شــود  و به همین 
دلیل، فعلا به عنوان اولین کشــور از جبهه مقاومت، ســراغ 

سوریه رفتیم».
ایزدخواه با اشــاره به ســهم انــدک ایــران در تجارت با 
کشــورهای مقاومت بیان کرد: «سهم ما در این تجارت شاید 
به دو یا ســه درصد هم نرسد که این میزان بسیار ناچیز است 

و باید افزایش یابد  ».

در قضیه برجام، مجلس را دور زدند
علیرضا ســلیمی، نماینده مجلس نیز 
گفت: در قضیه برجام، قبلا دوستان رفتند 
قول دادند بعد آوردند مجلس گفتند که 

رأی بدهید.
وی گفت: موافقت نامه هایی همچون 
تجارت آزاد بین ایران و ســوریه ابتدا باید 
به مجلس بیاید بعد از آنکه تصویب شد، 
بروند امضا کنند، نه اینکه اول توافق نامه 
را امضــا کننــد بعــد بــرای تصویب به 
مجلــس بیاورند. در مــوارد متعددی در 
رابطه با توافق نامه ها مجلس دور خورده 

است.

موافقت نامه را تغییر ندهیم
پس از اظهارات نمایندگان، محمدباقر قالیباف که ریاست 
مجلس را بر عهده داشــت، عنوان کرد: موافقت نامه ایران و 
سوریه دو سال زمان برده تا به سرانجام برسد؛ اگر در مجلس 

تغییری در آن بدهیم، معلوم نیست طرف مقابل بپذیرد.
رئیــس مجلــس شــورای اســلامی گفــت: اهمیــت 
توافق نامه هایی مثل ایران-سوریه کاملا مشخص است ولی 
الان واقعیت این است که تا توافق نامه ها اول صورت نگیرد 

و توافق نشود، ما در مجلس چه چیزی را تصویب کنیم؟
وی در ادامه گفت: اگر ما پیشــنهاد دولــت را به تنهایی 
در مجلس تصویب کنیم، طرف مقابل ممکن اســت نپذیرد 

و تغییر بدهد. این یکی از اشکالاتی است که وجود دارد.
قالیبــاف در پایان گفت: خواهش من این اســت که مرکز 
پژوهش هــا حتما با حــوزه قوانین این مســئله را قطعی و 
روشن  کند. در نهایت، نمایندگان مجلس با کلیات و جزئیات 
گزارش کمیســیون اقتصادی درباره لایحه پیوست اصلاحی 
موافقت نامــه تجــارت آزاد بین جمهوری اســلامی ایران و 

جمهوری عربی سوریه  موافقت کردند.

تصمیم بهارستان نشینان برای حضور اقتصادی ایران در سوریه طبق موافقت نامه تجارت آزاد میان  ۲ کشور
فصلی تازه برای ایران در سوریه

در حیاط دولت چه گذشت؟
کانال های تماس بین ما و آمریکایی ها همچنان وجود دارد

رئیس مجلس شــورای اســلامی در تمــاس تلفنی بــا رئیس جدید 
مجلس نماینــدگان عراق ضمــن تبریک انتخاب ایشــان، بر آمادگی 
مجلس شورای اسلامی ایران برای توسعه همکاری های پارلمانی فی مابین 
دو کشــور تأکیــد کرد. به گزارش ایلنــا، محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی و محمود المشهدانی، رئیس جدید مجلس نمایندگان عراق، 
دیروز چهارشــنبه صبح (۲۳ آبان) به منظور تبادل نظر درخصوص تحولات 
منطقه و توســعه مناسبات دو کشور به صورت تلفنی گفت وگو کردند. رئیس 
مجلس شــورای اســلامی در ابتدای این گفت وگوی تلفنــی، ضمن تبریک 
انتخاب آقای المشــهدانی به عنوان رئیس جدیــد مجلس نمایندگان عراق 
گفت: «تقبل مســئولیت در این مقطع حساس و شرایط خاصی که منطقه با 
فاجعه آفرینی آمریکا و رژیم صهیونیســتی در فلســطین و لبنان مواجه شده 
اســت، شایســته و تأثیرگذار اســت». وی تأکید کرد: «بی گمان شــخصیت و 
رویکرد جناب عالی در مبارزه با آمریکا و رژیم صهیونیســتی فرصت مغتنمی 
بــرای محور مقاومت و پارلمان عراق خواهد بــود». محمد باقر قالیباف، در 
ادامه این گفت وگوی تلفنی، ضمن دعوت از رئیس مجلس عراق برای سفر 
به تهران، بر آمادگی مجلس شورای اسلامی ایران برای توسعه همکاری های 
پارلمانی فی مابین دو کشــور تأکید کرد. المشهدانی نیز ضمن تشکر از انجام 
این گفت وگوی تلفنی خاطرنشــان کرد: اشــتراکات فراوان دو کشور، به ویژه 
حسن همجواری و منافع مشترک، باعث شده دو کشور دغدغه های مشترکی 
داشته باشند. وی افزود: «ما در پارلمان عراق بر عهد خود در مسئله قدس و 
موضوع فلسطین پایبند هستیم و راهی را که انتخاب کرده ایم، ادامه خواهیم 
داد و ســختی  مســیر مانــع از پافشــاری مــا در قضیــه فلســطین و لبنان 

نخواهد شد».

آمادگی مجلس ایران برای توسعه 
همکاری های پارلمانی ایران و عراق


